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Protokół  

z posiedzenia  doraźnego Zespołu problemowego ds. Prezydencji Rzeczypospolitej Polskiej 

w Radzie Unii Europejskiej Rady Dialogu Społecznego 

z dnia 15.10.2024 r .  

 

Miejsce posiedzenia: Centrum Partnerstwa Społecznego „Dialog” im. A. Bączkowskiego, sala A, ul. 

Limanowskiego 23 w Warszawie, wersja hybrydowa. 

Przewodniczący: Łukasz Bernatowicz, Przewodniczący doraźnego Zespołu problemowego ds. 

Prezydencji Rzeczypospolitej Polskiej w Radzie Unii Europejskiej, BCC. 

W posiedzeniu wzięli udział: Paweł Karbownik, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów; 

członkowie zespołu oraz zaproszeni goście i eksperci. 

Proponowany porządek obrad: 

1. Otwarcie posiedzenia i przyjęcie porządku obrad. 

2. Omówienie filaru dotyczącego bezpieczeństwa finansowego. 

3. Sprawy różne. 

 

Ad 1 

Łukasz Bernatowicz, Przewodniczący doraźnego Zespołu problemowego ds. Prezydencji 

Rzeczypospolitej Polskiej w Radzie UE, BCC; powitał uczestników spotkania i przedstawił 

proponowany porządek obrad.  

Strony jednogłośnie zaakceptowały porządek obrad posiedzenia. 

Ad 2 

Paweł Karbownik, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów; przedstawił informacje 

w zakresie filaru dotyczącego bezpieczeństwa finansowego. Powiedział o zmianach w ramach kadencji 
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KE i wpływu na polską prezydencję. Powiedział, że głównym priorytetem polskiej prezydencji jest 

kwestia konkurencyjności gospodarki europejskiej, która jest omawiana szeroko w kontekście raportu 

Draghiego. Wskazał na ograniczenia wynikające przez nadmiernie tworzone regulacje. Zwrócił się do 

partnerów społecznych z prośbą o wsparcie merytoryczne w kwestii pomysłów dotyczących 

zmniejszania regulacji i odbiurokratyzowania Europy.  

Marek Kowalski, FPP; zaproponował, by parlamentarzyści częściej spotykali się z przedsiębiorcami 

i wyraził opinię, że jeżeli urzędnicy o własnych siłach będą próbowali naprawiać prawo, to mogą jeszcze 

bardziej skomplikować sytuację. Podał przykład, wskazując, że w Niemczech Ministerstwo Finansów 

rozmawia z partnerami i wspólnie wypracowują rozwiązania.  

Paweł Karbownik, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów; poruszył następujące kwestie 

dotyczące: 

- kwestii budżetowo-finansowych oraz usług finansowych i reformy rynków kapitałowych, w tym 

pozyskania oszczędności Europejczyków, które wypływają do USA. Wspomniał również o projekcie 

dla banków dotyczących sekurytyzacji oraz o dyskusjach wokół nadzoru finansów, w tym 

o oddziaływaniu panelu europejskiego ESMA.  

-  regulacji uwspólniania rynków wewnętrznych, 

- finansowania zbrojeń. Wskazał, że Polska płaci 4,7% PKB na zbrojenie, co negatywnie ocenia się, 

gdyż jest to więcej w porównaniu do innych krajów, 

- reformy unijnego kodeksu celnego - planów agencji celnej, która mogłaby powstać w Polsce,  

- pakietu VAT-owskiego, tj. vat w erze cyfrowej, w tym uszczelnianie vatu w sektorze vatu 

elektronicznego, 

- wsparcia finansowego dla Ukrainy. 

Strona pracodawców poruszyła kwestie dotyczące:  

-  nieefektywności działań w kontekście deregulacji prawa Europejskiego. Nawiązano do komisji 

Steinera, która wypracowała 15% redukcji obciążeń regulacyjnych, 

- transformacji prawa Unijnego do krajowego, gdzie wskazano, że procesy te inaczej wyglądają 

w każdym z 27 krajów Unijnych. Wskazano na kwestie implementacji i namnażanie regulacji, które 

powodują bariery, psują wspólny rynek. 

- w nawiązaniu do deregulacji, potrzeby uzgadniania najszybciej wprowadzanych dyrektyw 

z przedsiębiorcami, tak by nie utrudniały działalności gospodarczej, 
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- wycofania się niektórych firm na rynek USA, w związku z tym, że tam otrzymują określone subwencje, 

a rynek europejski staje się mało konkurencyjny; podano przykład firmy Intel, 

 - wadliwego ustawodawstwa, podając przykład planu na skrócenie okresu ochronnego, tj. patentowego 

dla leków z 8 na 6 lat, co może spowodować wycofanie się większości firm lekowych z UE, 

- pytań, jakie działania należy podjąć w celu, zwiększenia konkurencyjności firm europejskich 

i zatrzymania wypływu inwestycji za granicę, co pozwoliłoby realizować więcej usług i produkcji na 

terenie UE. Pytanie zadano w kontekście kodeksu celnego, 

- barier dla mikro przedsiębiorców w tym: przeregulowanie prawa w związku z wdrażaniem do prawa 

krajowego; koszty energii elektrycznej i koszty pracy, a także niedostosowanie kwalifikacji 

zawodowych do potrzeb rynku pracy oraz potrzeba wprowadzenia internetowej sprawozdawczości. 

Strona pracowników nawiązała do:  

- potrzeby wzmocnienia rynku wewnętrznego oraz do uczciwej konkurencji,  

- potrzeby zaprzestania konkurowania niskimi płacami pracy w dobie globalnych gospodarek, 

- potrzeby budowania wysokojakościowych miejsc pracy i budowanie kultury miejsc pracy. 

Paweł Karbownik, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów; nawiązał do przeregulowania 

w UE i tzw. gold plating. Zaznaczył, że Polska ma zaległości we wdrażaniu prawa unijnego, a z drugiej 

strony zaznaczył, że raport Draghego wskazuje, że UE ma 3 razy więcej regulacji niż USA. Zachęcił do 

sformułowania postulatów deregulacyjnych w ustruktyryzowanym dokumencie i przekazania go stronie 

rządowej, gdyż takie narzędzie pomorze w rozmowach z KE. W nawiązaniu do postulatów mikro 

przedsiębiorców wskazał na ważność i aktualność tematu dotyczącego cen energii. Zaznaczył, że cele 

dotyczące transformacji energetycznej i zeroemisyjności będą podnoszone na nowo. Nawiązał do 

trudnej sytuacji firmy Intel i wynikającego z tego wstrzymania inwestycji w Niemczech i w Polsce. 

Powiedział o dialogu z polskimi uczelniami w celu przygotowania kadry pod przyszłe inwestycje, w tym 

te z firmą Intel. Podsumował, że celem jest podniesienie konkurencyjności gospodarki europejskiej, 

a także zatrzymanie inwestycji w Europie oraz przyciągnięcie owych inwestycji. Nawiązał do kodeksu 

celnego i powiedział, że prace mają dążyć do tego, aby ujednolicić działania administracji celnych 

w całej UE, co będzie pomocne dla przedsiębiorców.  

Strona pracodawców nawiązała do:  

- kwestii dotyczącej negatywnego wpływu dyrektywy ściekowej na rynek kosmetyczny, chemiczny 

i farmaceutyczny, 
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- kodeksu celnego i wskazała, że może to być przestrzeń do stwarzania barier lub wyrównywania szans 

dla firm europejskich i firm z państw trzecich. 

- dyskusji dotyczących pomysłu w sprawie tzw. certyfikatu europejskiego i spraw wokół ESG. 

Paweł Karbownik, Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finansów; powiedział, że w kontekście 

konkurencyjności, europejskie firmy są obciążone regulacjami, dotyczącymi transformacji 

energetycznej, ESG, śladu węglowego, a z drugiej strony mierzą się z nieuczciwą konkurencyjnością ze 

strony innych partnerów handlowych. Nawiązał do pilności kwestii kodeksu celnego, w związku 

z nierównomiernością zasad dotyczących polityk publicznych w Europie i Chinach co sprawia, że mamy 

do czynienia z nieuczciwą konkurencją. Powiedział, że należy odpowiedzieć sobie na pytanie jak dojść 

do celów roku 2050, bez uszczerbku dla gospodarki europejskiej, o czym sygnalizuje raport Draghiego, 

do którego polska prezydencja będzie się odnosić, podczas swojej kadencji. 

Łukasz Bernatowicz, Przewodniczący doraźnego Zespołu problemowego ds. Prezydencji 

Rzeczypospolitej Polskiej w Radzie UE, BCC; podziękował Ministrowi za przedstawienie informacji. 

Poprosił zespół o przesłanie uwag do poszczególnych tematów dotyczących filarów Polskiej 

Prezydencji, w celu wypracowania wspólnego stanowiska. Wobec wyczerpania porządku obrad Zespołu 

zamknął posiedzenie. 

 

           

                       Łukasz Bernatowicz 

                                  / -  / 

                                             Przewodniczący Zespołu 

  Sporządziła Paulina Knapik 

                    / -  / 

Biuro Rady Dialogu Społecznego 


